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Na jaře Škoda Auto ohlásila přípravu šesti 
modelů s elektrickým pohonem. V případě 
nové generace SUV Enyaq iV a Enyaq Coupé iV 
je tedy snad jasno. Nejmenší modelová řada 
s vozy s proklamovanou cenou pod hranicí 
25 000 eur (610 000 Kč) a  předpokladem 
největšího objemu produkce se má od roku 
2025 vyrábět spolu s modely značek Cupra 
a Volkswagen ve Španělsku. 

O klíčovém modelu Elroq, což bude kompaktní 
SUV s velkým potenciálem pro úspěšný prodej, 
nám šéf Škody Auto Klaus Zellmer při výroční 
konferenci řekl, že se bude od roku 2024 vyrábět 
v Mladé Boleslavi. Ofi ciální potvrzení ale zatím 
z Wolfsburgu nepřivezl.

Otázkou zůstávají výrobní závody pro zbývající 
dva projekty elektromobilů Škoda. Z hlediska 
objemu produkce a prodejního potenciálu 
bude mít zásadní význam především model 
zatím označovaný jako Combi. S  délkou 
470 cm představuje elektrickou alternativu 
k nejprodávanějšímu vozu značky Škoda, tedy 
Octavii Combi. Vyrábět se bude od roku 2026 jako 
první elektricky poháněné kombi značky. Škoda 
Auto připravuje i velké sedmimístné SUV s délkou 
490 cm. To bude vycházet z konceptu Vision 7S 
a slibuje namísto velkého počtu prodaných kusů 
vysokou míru ziskovosti. O místě výroby těchto 
dvou modelů zatím nejsou informace, byť jejich 
produkce má začít už poměrně brzy.

Opravdu důvod k radosti?

Generální ředitel společnosti Škoda Auto 
Klaus Zellmer a  šéf odborů Jaroslav Povšík 
přivezli z jednání dozorčí rady VW ve Wolfsburgu 
radostnou zprávu: výroba modelů Enyaq iV 
a Enyaq Coupé iV zůstane v Mladé Boleslavi. 
Je to ale opravdu důvod k radosti?

Dozorčí rada koncernu VW schválila plány 
managementu o přidělování výrobních míst pro 
elektricky poháněné vozy značky Volkswagen 
do roku 2028 (víc na str. 3). Plány naznačují 
i budoucnost pro produkci elektromobilů značek 
Škoda a Cupra. Vyplývá z nich, že se výrobou 
Škody Enyaq iV a Enyaq Coupé iV v žádné 
koncernové továrně v Německu nepočítá. To 
je rozhodně dobrá zpráva pro Mladou Boleslav. 
Méně dobré ovšem je, že Zellmer s Povšíkem 
nepřivezli z  Wolfsburgu žádné informace 
o dalších připravovaných elektromobilech se 
značkou Škoda.

více na 
www.autoweek.cz



u dceřiné společnosti VW Cariad, zahájení 
projektu se opakovaně odkládalo. 

Nový generální ředitel Oliver Blume před 
rokem okamžitě po svém nástupu projekt 
Trinity odložil na konec dekády. Vzniká na nové 
platformě SSP (Scalable Systems Platform), kterou 
bude v budoucnu využívat většina elektromobilů 
Volkswagen. Ta by měla umožnit obzvláště 
rychlé nabíjení, dlouhý dojezd a  vysoce 
automatizovanou jízdu. Radikálně už se změnila 
koncepce tohoto vozu – místo aerodynamického 
sedanu má jít o SUV. Nově se předpokládá jeho 
uvedení na trh nejdřív v roce 2028. 

Ve Cvikově se bude i nadále vyrábět Audi 
Q4 e-tron a jeho nástupce. 

Ve Wolfsburgu se kromě modelu ID.3, 
jehož produkce se v roce 2023 rozší ří, bude 

vyrábět i  druhý elektrický 
model. Počínaje rokem 2026 má 
z montážních linek sjíždět malé 
elektrické SUV. Ve Wolfsburgu se 
od roku 2026 bude také vyrábět 
elektrická verze modelu Tiguan 
a  už od roku 2025 nástupce 
Tiguanu Allspace se spalovacím 
motorem. Místo projektu Trinity 
se v  hlavní továrně bude 
vyrábět i nová elektrická verze 
hatchbacku Golf na nové 
architektuře SSP spolu s verzí se 
značkou Cupra. Jejich produkce 
ale nezačne dřív než v  roce 
2028.

Vysoké napětí ve Wolfsburgu

Věci v koncernu Volkswagen jsou aktuálně 
velmi turbulentní. Potíže s prodejem elektricky 
poháněných modelů, problémy ve výrobě 
kvůli kolapsu sítí a tlak odborů jsou jen některé 
z mnoha problémů, které musí vedení koncernu 
v těchto dnech řešit. 

Dvacetičlenná dozorčí rada koncernu VW 
schválila plány managementu přidělování vozů 
do výroby pro značku Volkswagen do roku 
2028. Rozhodla, že nový model Trinity se bude 
vyrábět ve Cvikově. VW do přeměny závodu 
na výrobu elektromobilů ve Cvikově investoval 
obrovské prostředky. Nově vybudované centrum 
pro elektromobily vyrábí modely založené na 
platformě MEB Volkswagen ID.3, ID.4 a  ID.5 
a také Cupra Born, Audi Q4 E-tron a Audi Q4 
Sportback E-tron. Jenže vzhledem k malému 
zájmu o ně Cvikov potřebuje posílení výrobního 
programu. Proto panovaly obavy, že by se sem 
mohla přesunout i výroba Škody Enyaq iV, která 
rovněž vychází z platformy MEB.

Špičkový elektromobil značky Volkswagen, 
který byl prezentován jako projekt Trinity, byl 
vysněnou odpovědí bývalého koncernového 
šéfa Herberta Diesse na úspěch Tesly. Měl 
se vyrábět v  nové továrně ve Wolfsburgu-
Warmenau. Její výstavba měla přijít na dvě 
miliardy eur a výroba tu měla začít v roce 2026. 
Protože se vyskytly problémy s vývojem softwaru 
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VW ve Cvikově ruší noční směnu
Nízká poptávka po elektromobilech 

vede k  dalším škrtům v  závodě VW ve 
Cvikově. Podle informací agentury dpa 
vedení společnosti vypovědělo smlouvu 
o  třísměnném provozu z  roku 1991. 
„Cílem je dosáhnout novou dohodu, 
podporovanou společně společností 
i  zaměstnanci, která zohlední současnou 
situaci na trhu a  zajistí ekonomickou 
životaschopnost lokality,“ uvedl mluvčí 
společnosti. V  závodech ve Wolfsburgu 
a  Emdenu byla noční směna zrušena již 
dřív. Závod ve Cvikově je považován za 
průkopníka skupiny v oblasti elektromobility. 
Pracuje tam 10 700 lidí a vyrábějí se zde 
elektrické modely značek Volkswagen, 
Audi a Cupra. Vedení VW už o den dřív 

oznámilo, že začátkem října ve Cvikově na 
dva týdny zastaví výrobu. Během saských 
podzimních prázdnin bude také na dva 
týdny pozastavena výroba elektromobilů 
v Drážďanech.

Škoda ukázala designové kresby nového Kodiaqu
Škoda Kodiaq bude mít oficiální 

premiéru večer ve středu 4. října. Krátce 
před tím automobilka zveřejnila designové 

kresby. Oproti dříve zveřejněným obrázkům 
maskovaných prototypů ukazují zadní 
sloupek v tmavě chromovaném provedení 
a světlomety LED Matrix druhé generace. 
S druhou generací Škoda nabídne svůj 
největší model poprvé také jako plug-in 
hybrid. K dispozici budou i dva motory na 
benzin a dva na naftu, přičemž výkonnější 
varianty budou s  pohonem všech kol. 
Základní zážehový motor bude mild 
hybrid a všechny verze budou vybaveny 
dvouspojkovou převodovkou. 

více na 
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Dayun přináší do Evropy malý elektromobil
Na evropském trhu je stále nedostatek 

cenově dostupných elektromobilů. Nyní 
do Německa přichází nováček z  Číny. 
Čtyřdveřový Dayun ES3 je s délkou 370 cm 

podobný jako Dacia Spring, je však o něco 
širší. Jeho elektromotor poskytuje výkon 
35 kW (48 k) a  vůz dosahuje maximální 
rychlost 100 km/h. Kapacita akumulátoru 
33,5 kWh poskytuje dojezd až 200 km. 
Objem zavazadlového prostoru je 
255 l. ES3 má mj. kožený interiér, 
tempomat, automatickou klimatizaci, 
couvací kameru, 8“ dotykový displej 
infotainmentu a  WiFi hotspot. Malé SUV 
v  Německu prodává společnost Lada 
Automobile za 27 490 eur (669 300 Kč). 
Vzhledem k  tomu, že vozidla jsou 
registrována jako individuální dovoz, 
fi nancování ani dotace pro ně nejsou 
možné. Rozhodně se nezdá, že by 
šlo o  laciný čínský elektromobil, který 
zaplavuje Evropu, jak se obává Ursula von 
den Leyenová.

Připravuje se minielektromobil Hyundai
Nejmenší elektromobil Hyundai je 

v současnosti SUV Kona dlouhé 435 cm 
a  vyráběné i  v  České republice. Podle 
dostupných informací se ale brzy objeví 
i  výrazně menší model. Při testech se 
nedávno podařilo zachytit maskovaný 
Hyundai Casper, což je mini SUV dlouhé 360 
cm prodávané od roku 2021 se spalovacím 
motorem v Jižní Koreji a Indii. Pozoruhodné 
ale bylo, že byl vyfotografován u nabíjecí 
stanice. Německé poznávací značky 
prototypu naznačují, že jde o elektromobil 
zkoušený v německém vývojovém centru 
Hyundaie i to, že se s tímto vozidlem počítá 

pro evropské trhy. Jeho dojezd by se měl 
pohybovat kolem 250 až 300 km aby cena 
vozu s ohledem na náklady za akumulátor 
nebyla vysoká.

více na 
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Elektrické Hondy budoucnosti
Na autosalonu na Japan Mobility Show 

v Tokiu Honda představí několik konceptů 
s elektrickým pohonem. Studie Sustaina-C 

Concept v  podobě třídveřového 
městského vozu je podobná malému 
elektromobilu s retro prvky Honda e, který je 
v prodeji od roku 2019. Má panely karoserie 
vyrobené z  akrylové pryskyřice, která je 
recyklovaná a znovu použita. O pohonu 
ani plánech na sériovou produkci zatím 
Honda neposkytla žádné informace. 
Dalším předváděcím vozem je dvoumístné 
lehké čtyřkolové elektrické vozidlo CI-
MEV vypadající tak trochu jako Citroën 
Ami. Je vybaveno originální technologií 
Honda Cooperative Intelligence (CI) 
a technologiemi automatizovaného řízení. 
Honda také vystaví elektricky poháněné 
sportovní vozidlo Specialty Sports 
Concept, ale zatím o  něm nezveřejňuje 
žádné informace ani fotografi i.

Všechny nové Nissany pro Evropu budou elektromobily
Nissan do roku 2030 převede celou 

svou modelovou nabídku pro Evropu na 
elektromobily. Bylo to oznámeno při uvedení 
koncepčního vozu 20-23, který oslavuje 20. 
výročí londýnského designového studia. 
Nissan do roku 2030 plánuje uvedení 19 
nových elektromobilů, mj. i  nástupce 
Micry. Jeho podoba už byla naznačena 
v  roce 2022 se světelným podpisem 
vpředu stejným jako má Concept 20-23. 
Může tedy jít o náznak podoby sportovní 
verze příští generace Micry. Nissan také 
plánuje uvést elektromobily s  vlastními 
akumulátory s  pevným elektrolytem 
do roku 2028. U  Nissanu elektromobily 
v současnosti představují 16 % celkového 
prodeje v  Evropě. V  červenci Nissan 
překonal hranici milion prodaných 

elektrických vozidel. Největší podíl na tom 
se 650 000 prodanými kusy má model 
Leaf, který byl několik let nejprodávanějším 
elektromobilem na světě, ale dnes už o něj 
není moc zájem. 

více na 
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Aures Holdings – největší expert 
přes ojeté elektromobily v ČR

Míra degradace akumulátoru 
elektromobilu je nesmírně individuální. 
Záleží na tom, jakým způsobem je nabíjen 
a  vybíjen, v  jakém režimu auto jezdí, ale 
i na podnebí, v jakém je provozováno. Při 
výkupu ojetého elektromobilu je kontrola 
stavu akumulátoru extrémně důležitá. 
Nestačí k  ní ani originální diagnostika 
výrobce. Mototechna a  AAA Auto jsou 
v  současné době jediní prodejci na 
tuzemském trhu s ojetými vozy, kteří dokáží 
detailně zjistit historii akumulátoru ojetého 
elektromobilu a všechny klíčové parametry, 
včetně maximální odchylky napětí mezi 
jednotlivými články. Z uvedených údajů je 

zřejmé, jakou má akumulátor skutečnou 
kapacitu a tím i reálný dojezd elektromobilu. 
Kromě úvodního testu akumulátoru AAA 
Auto poskytuje ještě další v  tuzemsku 
ojedinělý benefi t – druhý podrobný test po 
roce užívání zakoupeného elektromobilu. 
Momentálně Aures Holdings nemůže 
prozradit, jakou speciální diagnostiku 
používá. 

TEXA den v Tréninkovém centru LKQ
Společnost LKQ Central and Eastern 

Europe uspořádala pro velkoobchodní 
zákazníky v  pražském Tréninkovém 
centru exkluzivní Den se značkou TEXA, 
která je jejím největším dodavatelem 
diagnostických i dalších zařízení a patří 

mezi největší výrobce vybavení autoservisů 
v Evropě. Nejmodernější přístroje značky 
TEXA představili její vedoucí pracovníci 
z vývoje. V první části byla prezentována 
kalibrace asistenčních systémů ADAS 
pomocí nejmodernějších zařízení od 
Texy ve spojení s  geometrií Ravaglioli. 
Nás ledovala prezentace legáln í 
komunikace diagnostiky s  vozidlem 
se zabezpečeným přístupem Security 
gateway. Na závěr se uskutečnila ukázka 
jak provádět automatickou dekarbonizaci 
motoru bez fyzického zásahu. Součástí 
prezentace bylo vysvětlení funkce čištění 
motoru pomocí vodíku.

více na 
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provozu (tzn. nevypne pohon vozidla okamžitě při 
zjištění překročení limitu, jak požadoval původní 
návrh EK).

 – Je dosažena lepší provázanost tohoto 
návrhu s aktuálním návrhem nařízení k limitům 
CO2 pro těžká nákladní vozidla.

 – Nařízení nově zavádí i měření emisí z brzd 
a pneumatik, které mají vliv na lidské zdraví. To 
znamená, že se pravidla dotknou i elektromobilů 
a vozidel na vodík. 

 – Nařízení stanoví minimální požadavky na 
životnost akumulátorů elektromobilů.

Hlasováním ministrů států EU ale není nová 
emisní norma Euro 7 ještě vyjednána. Na 
stanovisku k ní se musí shodnout i  Evropský 
parlament. V  listopadu by mělo plénum 
Evropského parlamentu přijmout svou pozici 
k návrhu. Zpravodajem návrhu zde je český 
europoslanec Alexandr Vondra. Vzhledem 
k předchozím výsledkům jednání Evropského 
parlamentu k problematice životního prostředí, 
kdy byla vesměs přijímána ještě přísnější opatření, 
než navrhovala Evropská komise, nelze výsledek 
předjímat. Následně začne hledání fi nálního 
kompromisu v tzv. trialogu. 

Záměrem je nalezení shody na fi nálním textu 
ještě v roce 2024.

Ministři EU souhlasí se zmírněním Euro 7

Návrh nové emisní normy Euro 7 je výrazně 
mírnější, než původně navrhla Evropská komise. 
Ministři Evropské unie na zasedání Rady pro 
konkurenceschopnost v Bruselu dohodli oslabení 
návrhu Evropské komise o emisích vozidel Euro 7 
poté, co automobilky a osm zemí uvedly, že 
změny by mohly odklonit investice od elektrických 
vozidel. Země EU se dohodly, že nebudou měnit 
stávající testovací podmínky Euro 6 a emisní limity 
pro osobní a dodávkové automobily, i když pro 
autobusy a těžká vozidla budou nižší.

Oproti loňskému návrhu Evropské komise byla 
vyjednány tyto hlavní změny: 

 – Emisní limity výfukových plynů zůstanou na 
úrovni, jakou dnes obsahuje emisní norma Euro 6. 

 – Lhůty pro účinnost normy budou odloženy. 
Nyní je lhůta pro účinnost 30 měsíců od vstupu 
nařízení v platnost pro nové typy vozidel M1 
a N1 a 42 měsíců pro všechny registrace. Pro 
kategorie M2, M3, N2, N3 a O3, O4 je časová 
lhůta 48 měsíců od vstupu nařízení v platnost pro 
nové typy a 60 měsíců pro všechny registrace. 
To automobilkám umožní připravit se na nové 
požadavky.

 – Byly upraveny požadavky na fungování 
palubního systému měření emisí OBM (On-Board 
Monitoring), aby nebyla ohrožena bezpečnost 

více na 
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Škoda Auto vstupuje na vietnamský trh

Škoda Auto oficiálně vstoupila na 
vietnamský trh. Slavnostní akce proběhla za 
účasti představitelů vietnamské a české vlády 
a společnosti TC Group, která je partnerem 
automobilky pro prodej a  výrobu vozů ve 
Vietnamu. Škoda zároveň představila dvě SUV 
vyráběná v Kvasinách – Karoq a Kodiaq se stávají 
prvními modely dostupnými na vietnamském 
trhu. Zákazníci si je mohou koupit v prvním 
autosalonu Škoda v Hanoji. Dealerská síť se má 
do roku 2025 rozrůst na 20 a do roku 2028 na 
30 zastoupení. Ve druhé fázi je v plánu doplnit 
nabídku o další dovážené modely Octavia 
a Superb a počítá se rovněž s uvedením rodiny 
elektrických vozů Enyaq.

Během druhé poloviny roku 2024 Škoda 
zahájí dovoz vozů Kushaq ve formě kompletně 
rozložených sad CKD z indického závodu v Púně 
k fi nální montáži ve Vietnamu. Výstavba výrobní 
haly společnosti TC Group již probíhá v provincii 
Quang Ninh. V závislosti na vývoji trhu je v plánu 
postupné navyšování výroby tak, aby po roce 
2027 dosáhla až 27 000 vozů ročně.

Automobilový trh ve Vietnamu je čtvrtý 
největší v jihovýchodní Asii. Na 1000 obyvatel 
zde připadá pouze 38 vozidel, přitom celková 
populace činí 100 milionů lidí. To spolu 
s předpokládaným ekonomickým rozvojem dělá 
z Vietnamu zemi s nejvyšším potenciálem k růstu 

v celé oblasti. Škoda Auto ve střednědobém 
horizontu počítá s ročním prodejem 30 000 vozů 
a po roce 2030 víc než 40 000 aut. Kapacita 
v závodě TC Group by mohla být v budoucnu 
využita k rozšíření výroby s výhledem na export 
modelů Škoda do celého regionu ASEAN.

Ve Vietnamu jsou primárním prostředkem 
pro individuální mobilitu motocykly – ročně se 
tu prodá víc než 3 miliony dvoukolek, zatímco 
prodej čtyřkolek dosud nikdy nedosáhl půl 
milionu. Letos trh po počátečním růstu poslední 
měsíce opět klesá. Od začátku roku do konce 
srpna se prodalo 201 654 vozů, což je o 28,4 % 
míň než v roce 2022. Vedoucí postavení zaujal 
Hyundai s 35 173 registracemi (-26,2 %) před 
Toyotou s 34 372 (-37,9 %). Následují Kia s 24 120 
(-45,1 %) a Ford se 23 368 registracemi (+85,4 %).
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zachytily časová okna, kdy je výroba možná, což 
zvýhodňuje variantu PEM.

Zatímco Evropa vede v  oblasti PEM 
elektrolyzérů, o osudu tohoto odvětví se možná 
rozhodne ve Washingtonu. Přímé dotace ve výši 
až 3 USD na 1 kg vodíku pomáhají této komoditě 
překonat tržní bariéru 1 USD. Zatímco Evropa se 
spokojila s přísnými pravidly hodinové korelace, 
která mají zajistit provoz elektrolyzérů za využití 
nově instalovaných obnovitelných zdrojů energie, 
USA zvažují, pro jakou normu se rozhodnout. 
Mezitím se v Číně už uvádějí do provozu první 
velké pilotní projekty s elektrolyzéry napojenými 
na fotovoltaické parky.

Mezinárodní energetická agentura IEA 
registruje pomalé zavádění nízkouhlíkových 
vodíkových projektů. Pouze 4 % z ohlášených 
nízkouhlíkových výrobních projektů dosud 
dospěly do fáze investičního rozhodnutí nebo 
výstavby, zatímco s 99 % globální produkce 
dominuje „šedý“ vodík produkovaný s využitím 
fosilních zdrojů. Agentura Hydrogen Europe 
tvrdí, že vzhledem k současným cenám energií 
a vysokým nákladům na fi nancování průmysl 
potřebuje ambiciózní a  snadno dostupnou 
podporu od vlád, aby mohl přejít od konceptů 
k realizaci.

Těžká cesta pro vodík v EU

Podle Mezinárodní energetické agentury IEA 
by se Spojené státy mohly stát lídrem v oblasti 
vodíkových technologií, ale silné postavení má 
i Čína. Podmínky pro rozvoj tohoto odvětví jsou 
v zámoří příznivější, než v Evropě – navzdory 
proklamacím Evropské komise. Pravidla pro výrobu 
vodíku v EU jsou přísnější než předpisy v USA. To 
může být pro průmysl elektrolyzérů v EU rozhodující.

O dominanci na trhu s elektrolyzéry soupeří 
tři technologie. Levnější alkalické elektrolyzéry 
vyrábí vodík bez přerušení, zatímco elektrolyzéry 
s protonovou výměnnou membránou (PEM) jsou 
dražší, ale výroba může fl exibilně reagovat na 
dostupnost elektrické energie. Třetí technologie, 
elektrolyzéry s pevnými oxidačními články, jsou 
závislé na vysokoteplotním odpadním teple 
z průmyslu. 

Čína svou výrobu zaměřuje na levnější 
alkalickou variantu, zatímco Evropa se rozhodla 
pro dražší, ale fl exibilnější PEM. V EU dostali 
výrobci PEM elektrolyzérů pozitivní motivaci, 
když Brusel přijal normy pro výrobu vodíku 
z obnovitelné elektřiny. Aby mohl být vodík 
označen za obnovitelný, musí být elektrolyzér 
napájen výhradně ze solárních nebo větrných 
elektráren. Propojení výroby elektřiny a vodíku 
znamená, že elektrolyzéry musí být fl exibilní, aby 
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Euro 7: volba mezi ekonomickou silou nebo zdravím?

více na 
www.autoweek.cz

Vítejte u nejnovějšího souhrnu zpráv Euractivu 
o mobilitě z celé Evropy (tentokrát s pochybností 
ze strany autoweek.cz).

Evropští lídři přistoupili ke zmírnění nových 
norem pro znečištění automobilů Euro 7 
s  argumentem, že ekonomický dopad 
pravidel, jejichž cílem je chránit lidské zdraví 
zlepšením kvality ovzduší, je příliš velký na to, 
aby je automobilový průmysl unesl. Vzhledem 
k  rozhořčení výrobců automobilů nad 
dodatečnými náklady, spojenými s realizací 
změn požadovaných Komisí, se může rozhodnutí 
zdát z hlediska trhu rozumné. Většina zemí při 
zdůvodňování svého postoje uváděla potenciální 
ztrátu pracovních míst a  horší mezinárodní 
konkurenceschopnost.

Opačným argumentem však je, že znečištění 
z vozidel – jako jsou jemné částice (PM10, PM2,5) 
a oxidy dusíku (NOX) – přispívá k řadě zdravotních 
problémů, jako jsou rakovina plic a srdeční 

choroby. Podle studie americké neziskové skupiny 
International Council for Clean Transportation 
(ICCT) povede neprovedení návrhu Komise Euro 
7 od 1. července 2025 k 7500 předčasným úmrtím 
v Evropě. Jakou hodnotu tedy má předčasná 
smrt, když ji poměříme ekonomickými zájmy? 
Může se to zdát jako říše abstraktní fi losofi e, ale 
s Euro 7 mají volení představitelé za úkol takový 
výpočet učinit.

Vyvážit ekonomickou sílu kontinentu, která 
má obrovský dopad na blahobyt jednotlivců, 
s potřebou hmatatelně chránit zdraví, není 
snadný úkol. Jsou to nepochybně těžká 
rozhodnutí. Naši lídři však musí mít jasno v tom, 
co mají na mysli, když zdůvodňují svůj postoj jako 
„realistický“ a „pragmatický“.

Pozn. autoweek.cz: ICCT ve zprávě ze 12. září 
neuvádí žádný zdroj ani metodiku, jak dospěla ke 
konstatování předčasných 7200 úmrtí v Evropě 
do roku 2050 v případě nepřijetí nejtvrdšího 
znění Euro 7. Nezisková organizace ICCT podle 
své poslední zveřejněné výroční zprávy za rok 
2021 získala na svou činnost 16,4 milionu dolarů 
od jiných neziskových organizací a nadací, 
od Evropské komise, Programu OSN pro životní 
prostředí, německé Spolkové agentury pro životní 
prostředí, Evropské nadace pro klima, Dětského 
investičního fondu, institutu Aspen atd. Její sídlo 
je v centru Berlína v novém gigantickém areálu 
Berlin Business Location Center postaveném pro 
start-upy a investiční společnosti.
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uživatelům umožní vyhodnotit řadu možností 
cestování a vybrat si různé režimy a společnosti 
ke své cestě. Nařízení bylo původně zamýšleno 
jako prostředek k řešení nedostatků při vydávání 
jízdenek na železnici, protože rezervace 
přeshraničních jízd vlakem byla u  různých 
provozovatelů obtížná. Od té doby byla rozšířena 
o další druhy dopravy.

Komise se nyní musí zabývat kritikou, což 
způsobí určité vnitřní zpoždění. To je špatná zpráva 
pro zastánce nařízení o prodeji vstupenek, protože 
čím blíže se blížíme k volbám do EU v červnu 2024, 
tím obtížnější je rychle manévrovat s legislativou 
prostřednictvím politické mašinérie EU.

„Předběžný návrh Evropské komise na novou 
kategorii vozů poháněných výhradně e-palivy de 
facto zastaví prodej vozů se spalovacími motory 
po roce 2035, protože technické požadavky 
nelze reálně splnit,“ řekl v rozhovoru pro Euractiv 
šéf eFuel Alliance.

„Zachycování a ukládání uhlíku (CCS) lze 
v omezených případech nasadit, aby bylo 
zajištěno, že syntetická paliva dosáhnou úplnou 
klimatickou neutralitu,“ uvedla zelená skupina 
Transport & Environment Euractivu v reakci na 
tvrzení výrobců e-paliv, že 100% snížení emisí 
není možné.

Zahraniční řidiči kamionů, kteří přepravují 
zboží po Evropě, zahájili v Německu hladovku 
jako součást týdenního přerušení práce. Označili 
to za svou poslední naději, aby upozornili na 
vykořisťování jímž trpí.

Z  nejnovějšího souhrnu zpráv Euractivu 
o mobilitě z celé Evropy.

To, že německý státní železniční operátor 
Deutsche Bahn (DB) má potíže, je dobře známé 
každému, kdo se v posledních letech pokusil 
po této zemi cestovat vlakem. V souladu s tím 
německý ministr dopravy Volker Wissing (FDP/
Renew) oznámil bezprecedentní investiční 
balíček 40 miliard eur navíc pro DB do roku 2027 
a 40 klíčových tras, které mají být modernizovány 
do roku 2030.

Odkud tyto peníze pocházejí? Částečně 
z  nových poplatků za CO2 pro nákladní 
automobily, které se budou rovnat ceně uhlíku 
200 eur za tunu CO2. Německo tím podle opoziční 
CDU/CSU (EPP) přejde na horní hranici toho, co 
je povoleno podle pravidel EU Eurovignette. 
„Logistické společnosti budou muset přenést 
náklady na zákazníky. To zdraží všechno zboží,“ 
řekl Henning Rehbaum (CDU). 

Vláda doufá, že opatření také v nákladní 
dopravě podpoří přechod ze silnice na železnici. 
„Pouze fungující železnice může přepravovat zboží,“
řekl během debaty zelený politik Stefan Gelbhaar.

Přeshraniční dopravní společnosti v odvětví 
železniční, autokarové a  letecké dopravy 
bedlivě sledují pokrok v oblasti takzvaného 
nařízení o multimodálních službách digitální 
mobility MDMS. To je návrh zákona, který měl 
být předložen Evropskou komisí v nadcházejících 
týdnech. Cílem zákona je usnadnit rezervaci 
dálkových cest v jediném on-line prostoru, což 

Nové německé mýtné na podporu 
železniční infrastruktury
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Evropský automobilový průmysl válcuje Čína, 
ve Škodě zřizují nebinární záchody

poplatníků do roku 2030 zastřešil ceny elektřiny 
německému průmyslu na 6 eurocentech (1,50 Kč). 
To jsou pro české podnikatele s 6x až 7x vyššími 
cenami jen snové představy. 

Je na místě upozornit české vládní i lokální 
nadšence pro stavbu gigafactory na letišti 
v Plzni Líních, že drahá elektřina bude pro záměr 
VW limitující. Nízké personální náklady počítají 
s  nasazením až 5000 zahraničních dělníků 
a žádné oddělení vývoje zde nebude. Takže 
jde o princip čisté montovny. 

Vedení Škody Auto má však úplně jiné starosti. 
Připojilo se k výzvě 66 tuzemských podniků, 
převážně vlastněných zahraničními korporacemi, 
jež na premiéru Petru Fialovi požaduje prosazení 
manželství pro stejnopohlavní páry. Prý takto 
šťastní nadějní a perspektivní gay a lesbické páry 
mohou Česku přinést vzestup ekonomiky až o 38 
miliard korun. Tento aktivistický blábol a naprostý 
ekonomický nonsens pro podepsané podniky 
zúřadovala česká pobočka prestižní poradenské 
fi rmy Deloitte. 

Zcela v intencích vedení automobilky Škoda, 
která sponzorovala průvod leseb a gayů Prague 
Pride, se nyní po fabrice staví nové záchody – 
vedle konvenčních pro ženy a muže pro nebinární 
osoby. 

Komentář Milana Smutného pro Svět 
hospodářství. 

Zatímco Velká Británie opatrně řadí zpátečku 
ze zákazu spalovacích motorů, vedení EU na 
něm trvá a ofenzívu čínských elektroaut chce 
zpomalit cly. Pár dní před překvapivým projevem 
britského premiéra přednesla svůj poslední projev 
o stavu Evropské unie předsedkyně Evropské 
komise Ursula von der Leyenová. Ve své řeči 
uvedla, že chce zahájit vyšetřování (mezitím se 
již 13. 9. tak stalo), zda se čínský stát při vývozu 
elektromobilů do EU nedopouští nedovolených 
praktik státní podpory čínských automobilek. Ve 
hře je až 40% clo na dovážené elektromobily. 
V EU jde zřejmě jen vždy o dovolenou podporu. 
Nikdo v jejím okolí jí nedokázal vysvětlit, že čínská 
auta jsou sice v EU levnější než unijní konkurence, 
stejně kvalitní a očividně s lepšími softwarem, ale 
jsou také o 30 až 60 % dražší než v Číně. Chtělo 
by se paní předsedkyni upozornit, že o dumping 
by šlo jedině za předpokladu, že by tomu bylo 
obráceně. 

Evropská komise se při kritice levných aut 
z Číny snížila i k tak ubohé argumentaci, že 
Čína má nízké platy zaměstnanců, dotované 
ceny energie a že dotuje také výstavbu nabíjecí 
infrastruktury. Cožpak totéž nedělá EU, včetně 
nízkých platů v postkomunistických zemích? 

A  jak je na tom automobilový průmysl 
Německa? Asi nejvíce je postižen Volkswagen, 
jehož továrny v  Emdenu a  Cvikově začaly 
propouštět „nižší“ tisíce lidí, protože nejde na 
odbyt ani vlajková loď elektromobility VW model 
ID.3. Šéf značky Volkswagen Thomas Schäfer 
sdělil, že s ohledem na nákladovou strukturu 
a drahou energii už nelze v Německu vyrábět 
automobily konkurenceschopně. 

Šéf koncernu Volkswagen Oliver Blume 
lobbuje u německé vlády, jejíž zelený ministr 
hospodářství a klimatu Robert Habeck by rád 
s 30 miliardami eur dotací z kapes daňových 
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